
Sas István reklámpszichológus, a Kommunikációs Akadé-
mia alapítója és társigazgatója.

1946. augusztus 16-án született. Az ELTE bölcsészkará-
nak pszichológia-magyar szakán végzett. '74-ig a Magyar
Teievíziónál kameramannként dolgozott, majd '88-ig a Ma-
filmnél volt reklámfilmrendezo. Filmjei nemcsak a ma-
gyar, hanem a legnagyobb nemzetközi fesztiválok díjazott-
jai. Ennek ellenére, gondolom, vannak olvasók, akiknek
Sas István neve semmit nem mond. Pedig a magyar lakos-
ság zöme szinte biztos, hogy látta legalább egy alkotását
(az egyik legismertebb talán a Hurka címu film, Jóskával és
Gyurkával, vagy a Cascótakarok kö"tni!Cascótakarok kö"tni!).
Itt el kell áruljam, hogy magam is a reklámszakmában dol-
gozom, és már a foiskolán ilyen irányú tanulmányokat
folytattam (Modern Üzleti Tudományok Foiskolája - Ke-
reskedelmi. szak, Kommunikáció szakirány, 2001-2005).
Itt találkoztam Sas István tanár úrral, aki a reklámpszicho-
lógia nevet viselo tantárgyat oktatta. Jelenleg is több fois-
kolán és egyetemen tanít. Amikor megkerestem interjúöt-
letemmel, azt kérte, ne szóban tegyem fel neki a kérdése-
ket, hanem írásban, és majd e-mailben válaszol. És lehet,
hogy ennek is köszönhetoen, majd látha~ák, igen frappáns
válaszok születtek.

. . .
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PSZICHOLÓGUSOK ASZÓFÁN

- Mi a reklámpszichológia?
- Alkalmazott tudomány.

- Mit csinála reklámpszichológus?
- Semmit. Vagy legfeljebb tanít. Magyarországon az ügy-
nökségek nem alkalmaznak foállású reklámpszichológust.
A kutatók megengedik, hogy egy pszichológus is besegítsen
a hatásvizsgálataikba, piackutatásaikba.

- Elfogadjáka pszichológusoka reklámpszichológiátmint tudo-
mányt?
- Naná! Azt szoktam mondani: a reklámpszichológia olyan
tudománya tudományok közt, mint amilyen szarvas a szar-
vasbogár a szarvasok között.

- Képes-e ez a tudomány egy olyan módszer kifejlesztésére, ami

gombnyomásszeruen vezérli az embereket: azaz megnéznek egy

reklámot, és rö"gtö.nmennek is vásárolni?

- Igen. A módszert úgy hívják: hiánygazdálkodás. (Ebben
viszont Magyarország egykor az élen járt!) ...

- A reklám: muvészet vagy tudomány?
- A hatáskeltés olyan tudomány, amit csak muvészi intuí-
cióval lehet jól csinálni. A reklám: alkalmazott muvészet.
Ma már (sajnos) egyre inkább tudomány. Minél inkább
lesz tudomány, annál nagyobb muvészet lesz elkerülni a
tudományos kliséket. És minél kevésbé lesz muvészet, an-
nál nagyobb tudomány lesz visszacsempészni a muvészi
eszközöket.



SAS ISTVÁN

- Mióta beszélhetünk reklámpszichológiáról Magyarországon?

- "Beszélni" lehet róla már régóta. "Csinálni" már negyven
éve nem csinálják.

- "Bárkinek, aki azt képzeli, hogy az embereket tetszés szerint le-

het hülyíteni és ugráltatni, pontatlan és gyalázatosan lekicsinylo
véleménye van róluk. " (Leo Burnett) Kérdés: Vásárolunk-e rek-

lám hatására olyan terméket, amit egyébként nem vennénk meg?
- Ez télünk is függ, nem csak a reklámtóI. Vannak fogyasz-
tók, akik, sajnos, felnottként is gyerekek maradnak. De 16 év

felett már illik mindenkinek a maga fejével gondolkodnia.

- Mi lenne ma reklámok nélkül?

- Munkanélküliség.

- Az, hogy valaki Coca-Colát vásárol-e vagy Pepsit, mennyiben
köSzönheto a reklámoknak, és mennyiben a tényleges ízüknek?
- Ez a két termék 5 százalékban ital és 95 százalékban kom-

munikáció. Ilyen mértékben!

- Milyen a magyar reklámfogyasztó? Külö"nbö"z-ik-ea tö"bbitol?

Ténylegszájbarágósankell vele bánni?
- Van a reklámnak is fogyasztója? Ezt nem tudtam. És
mennyit költ egy ilyen magyar átlagfogyasztó a heti betevo
reklámjára?

- Egyes reklámok (vagy a szlogenjük) 25-30, akár 50 évet is
megélnek, amíg sokuk már a második alkalomkor is unalmas.
Mi ennek a magyarázata?
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